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Léčivé je pouze, 

když se v zrcadle lidské duše zračí celé společenství, 

a ve společenství žije síla jednotlivé duše.

Úvodní slovo

Zakončením roku 2019 vstupuje místní camphillské společenství do jakési dospělosti. 
Od založení prvního a dodnes jediného českého camphillu totiž v roce 2020 uběhne 21 let.

Bylo to 21 let velkého snění, ale také tvořivého budování. 
Zažili jsme dvě velké povodně, vichry, kroupy i sucha, ale mezitím svítilo slunce, příjemně 
pršelo a mnohokrát se nad námi klenula nádherná duha. 
Viděli jsme růst i usychat stromy, klíčit i odcházet tisíce rostlin, děkovali jsme za hojnou úrodu 
a vítali na svět mláďata našich zvířat. Příjímali i pouštěli co život dával a bral.
Prožili jsme smutné časy, kdy jsme se loučili s našimi blízkými, ale také spoustu radostných 
oslav. Proběhlo zde mnoho vážných rozhovorů, a ještě více radostných okamžiků. 
Těžké časy se střídají s těmi, kdy je nám lehčeji.

Toto místo je totiž místem pro život a my se díky životu na tomto místě a spolužití ve spole-
čenství učíme překonávat těžkosti, uchopovat výzvy i přijímat dary.
Učíme se, že k životu vždy patří to i ono. 

A také díky tomu poprvé přicházíme s výroční zprávou, která je společná pro obě naše organi-
zace na soutoku - Camphill i Svobodný statek. Protože jen pospolu jsme celiství.

Žaneta
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“Na soutoku dvou řek v úrodné krajině postižené svou minulostí vytváříme fyzický i duchovní domov pro společen-
ství lidí. Zde je prostor pro smysluplnou tvůrčí práci, biodynamické hospodaření, setkávání i rozvoj lidí a myšlenek. 
Toto společenství léčí člověka a Zemi a svým konáním navazuje na práci Rudolfa Steinera a Karla Königa.” 

Práce
Pole a zvířata i letos vyžadovala každé ochotné ruce. Počasí bylo 
přejícné, vysévalo se, pikýrovalo, přesazovalo, úroda dobrá, a bylo co 
sklízet, uskladňovat a zavařovat. Zhustila se idea sociálního podniku 
Zpracovna a několik uživatelů bylo osloveno, zda by měli zájem se ho 
zúčastnit v roli spolupracovníka. Zahrada se také pěkně zušlechťuje. 
Vylepšili jsme ohniště, kde rádi opékáme. Naši přátelé uživatelé si zde 
vytvořili vlastní záhonky, které si osázeli podle svých přání a starali 
se o ně. Dílna Camphillská svíce zažívala své tradiční vlny pilné práce 

před Velikonocemi a v čase adventu se zvýšenou poptávkou spo-

třebitelů a účastí na jarmarcích a utlumenějším časem mezi tím. Inte-

riéry našich domů a skladů také potřebovaly pilné ruce, abychom měli 

hezky a uklizeno. Svou péči pravidelně vyžadoval také dvůr.  

Areál
V rámci zkrášlování areálu a plnění jeho vize nám 
na zahradě začala vyrůstat kaplička. V Růžovém 
sále máme balkónek nad kuchyní. Dokončili jsme 
přístřešek na kola. Dům zkrásněl a vylepšil se 
novými úložnými prostory, poličkami. Jinak se po 
hektických minulých letech činnost v areálu utlu-
mila i v důsledku nedostatku financí. 

Volný čas a svátky
Jako každý rok, i tento se nesl ve znamení slavení 
svátků a života s koloběhem roku. Pokračovaly na-
rozeninové oslavy a jakoby se roztrhl pytel se čty-
řicátníky. Nacvičovali jsme programy na jarmarky, 
zpívali, eurytmizovali, tančili, muzicírovali, malovali, 
kreslili a modelovali. Relaxovali jsme ve vonných 
koupelích či u masáží, četli a vyprávěli si. Navště-
vovali jsme bývalé spolupracovníky, či spolubydlí-
cí, kteří od nás odešli. Chodili na výlety, nákupy, do 
cukrárny, či čajovny, nebo na narozeninovou veče-
ři. Hodně jsme chodili na procházky se psy, či koby-
lou Sympatií. Koupali jsme se v Labi i na plovárně, 
bruslili. V rámci oslav Waldorf 100 jsme zůstali věr-
ní podpoře waldorfského školství. Navštěvujeme 
akce naší vesnice i nedalekých Litoměřic. Náš rok 
byl opět hodně pestrý. 

 na zahradě se nám klube kaple

do vánočního divadla se zapojily i děti

 na pole s radostí a úsměvem



Vzdělávání
Rok započal seminářem s Yehudou Tagarem na téma řešení konfliktů. Přinesl nám nový pohled na to, jak 
pracovat s našimi uživateli i spolu navzájem tak, aby nám bylo lépe. V zimě jsme se společně vydali na-
vštívit kolegy z německých camphillů Hauteroda a Hausenhof. Jaro nám přineslo Davida Newbatta, který 
s námi maloval, vytvořili jsme společný obraz, a zanechal nám dvě krásné malby na stěnách v hlavním 
domě. Léto přineslo Waltera Krücka s tématem sociální terapie a v této oblasti jsme se rozhodli vzdělá-
vat kontinuálně, setkali jsme se tedy ještě na podzim. Někteří spolupracovníci byli na posledním ročníku 
vzdělávání K pramenům zdraví (IPMT) v Českém Krumlově, další se dovzdělali v Quipu na akreditovaném 
kurzu pro pracovníky v sociálních službách. Na závěr roku někteří z nás navštívili spřátelené společenství 
Dobromysl v Srbči. Začali jsme pracovat s nástroji plánování zaměřeném na člověka a dvě spolupracovnice 
se v tomto tématu ještě více prohloubily. Naši spolupracovníci se vzdělávají i individuálně.

Naši přátelé uživatelé
Na začátku roku nastoupila do Centra denních služeb Petra. Po poctivě absolvovaných setkáních a roz-
hovorech jsme se v chráněném bydlení rozloučili s Ilonkou, která odešla do nedalekého Terezína a teď 
navštěvuje jen Centrum denních služeb. V Centru denních služeb nám z externích přátel nadále zůstal 
věrný Petr. Do domu k Lucii, Anně, Daně, Evě, Mirkovi a Vojtovi ke konci roku přišel na zkušební pobyt 
Pavel. Setkali jsme se s některými opatrovníky. 

Personální obsazení
V tomto roce s námi podle plánu ukončili spolupráci Jiří Hřivna a Renata Jandová v hlavním domě a jako 
nový spolupracovník Chráněného bydlení nastoupila Jitka Dudková. Kateřina Králová ukončila spolupráci 
s Centrem denních služeb jako sociální pracovník a nahradila ji Janka Pravdová. Jako nová spolupra-
covnice v CDS nastoupila Milena Plaskurová do oblasti kuchyně a na výpomoc se zahradou.

Stálými spolupracovníky zůstávají Tomáš Hurych, Hana Weinerová, Žaneta Lenhartová, Jaroslav Lenhart, 
Peter Veselý, Katarína Králiková, Kateřina Šimková, Alena Klčová, Jana Čapková, Pavla Soukupová.  

Po prázdninách k nám přišla na rok dobrovolnice Anuschka z Německa.

V Kruhu nositelů po celý rok pracovali Alena Klčová, Kateřina Šimková a Žaneta Lenhartová. Peter Ve-
selý v březnu odevzdal roli statutárního zástupce a Kruh nositelů jmenoval místo něj Žanetu Lenharto-
vou. Kristýna Brabcová ukončila svou činnost v Kruhu nositelů na začátku roku. Nadále se pracovalo na 
stanovách spolku a dolaďovaly se nejasnosti.

Započali jsme práci na vizi.

společné vánoční pečení



Předpokládaný vývoj

Chceme rozběhnout zpracovnu a obchod svíčkařské dílny.

Budeme pokračovat v práci na vizi.

Chceme aktualizovat stanovy.

Budeme pokračovat v plánování zaměřeném na člověka a stále lepším propojování práce 
CDS a ChB.

Chceme oslavit 21. výročí založení našeho camphillu.

Děkujeme všem spolupracovníkům a dobrovolníkům za jejich práci.

Děkujeme všem sponzorům a dárcům za jejich dary.

Text výroční zprávy připravila Alena Klčová.

1. ročník kateřinské tancovačky



FINANČNÍ ZPRÁVA  

Camphill na soutoku, z.s.
2019

CAMPHILL CELKEM CENTRUM  
DENNÍCH 
SLUŽEB

CHRÁNĚNÉ  
BYDLENÍ

CAMPHILLSKÁ 
SVÍCE

PROJEKTY

      

Výnosy 4993 2167 2671 426 -271

Dotace 3174 1687 2036 0 -549

Služby 976 455 521 0 0

Výrobky 451 20 14 417 0

Dary 392 5 100 9 278

      

Náklady 4880 2182 2680 351 -333

Mzdy 2806 1376 1310 120 0

Energie 292 164 128 0 0

Služby 511 256 222 33 0

Materiál 588 315 100 173 0

Opravy 383 0 718 0 -335

Odpisy 185 32 128 25 0

Jiné 115 39 74 0 2

      

Výsledek 113 -15 -9 75 62

Počet 
spolupracovníků

16

Přepočtené 
úvazky

10

Počet uživatelů 
ChB

7

Počet uživatelů 
CDS

10



 na stezce korunami stromů v Krkonoších

se zakladateli našeho camphillu - Turid a Petrem Nejtkovými
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Úvodní slovo zahradníka

Život nám leží u nohy a je v nohou a v celém těle. Je tím, co nás vyživuje a co nás drží při životě. Při tom jej máme 
v paži. A on navzdory tomu, že je vším živým, to respektuje. Sem tam se nám ukáží síly, které život utvářejí, a 
my si uvědomíme, jak moc jsme malincí a závislí na Vzduchu, Zemi, Teplu, Vodě a hlavně na síle, jenž to vše drží 
pohromadě. A tak si na konci každé sezóny vytvořím ve svém srdci Láskyplný vjem živoucí moci. Přeji si, abychom 
si uvědomovali, jak moc je důležitý život na této Zemi pro naše životy. Kvůli tomu vysévám každé semínko a jsem 
člověkem pečujícím o život - zemědělcem. Život je smysl života.

Jaroslav

Spolupracovníci
Svobodný statek na soutoku společně spolu vytváříme a zároveň můžeme s údivem pozorovat, jakým “zázrakem” 
je, že i v naší peněžní společnosti přežívá z vlastních sil. Má ve svém směřování mnoho ideálů, a ty se ne vždy 
jednoduše proměňují do hmoty. Jsme moc rádi za každého člověka, který k tomu přispívá svýma rukama. S kaž-
dým příchozím i odcházejícím člověkem se spolupráce proměňuje, a my jsme moc vděčni, že náš tým je relativně 
stabilní.

V tomto roce na statku a jeho úkolech spolupracovali: 

Jana Č., Michal S., Jiří H., Ivan Š., Michala O., Petr V., Peter V., Pavla S., Zdeňka L., a Monika Č., která se s námi v 
říjnu rozloučila. V jádrovém týmu zůstali Jaroslav L., Žaneta L., Katarína K., Kateřina Š. Věrnými pomocníky jsou stále 
Anička K., Mirek B., Eva T., Vojta F., Dana P. Lucka S. a Ilonka B., která se na podzim přestěhovala a pouze k nám 
dochází. Mnozí z nich pomáhali bezodplatně. V sezóně nám různě kratší či delší dobu vypomáhalo 14 brigádníků.

Děkujeme.

Někteří spolupracovníci se účastnili interního vzdělávání. Na začátku ledna jsme se posunuli dále v chápání Hu-
manizace pracovního místa, a komunikace v rámci 7 podmínek duchovního rozvoje. Později v lednu se Jaroslav 
se Žanetou účastnili semináře ohledně využití koní v zemědělství. V březnu jsme byli společně s Camphillem na 
exkurzi v německých camphillech Hausenhof a Hauteroda, kde jsme shlédli i jejich dlouhodobé snažení v bio-
dynamickém zemědělství a zpracování, jakož i pečení chleba. V březnu byl ve spřátelené Nobilis Tilia seminář o 
výrobě léčiv, který vedl pan Judex, dlouhodobý spolupracovník firmy WALA, která ctí biodynamické zdroje 
surovin.

Jaroslav a Katarína
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Dobrovolnictví a ekovýchova

Tento rok nás navštívilo několik školek i škol z Prahy a ústeckého regionu, včetně té naší kopistské, dále zde byl 
klub Aikido Vinohrady s dětskou skupinou. Pokračovali jsme se Svobodnou základní školou v Třebušíně na progra-
mu Od zrníčka ke chlebíčku. V říjnu jsme zažili s 4. třídou pečení chleba, kde nám Kateřina Szaffnerová praktic-
ky předvedla, jak se to dělá, když se to dělá jako “řemeslo”, a to se “zlatýma rukama”. Na jeden den nám přijela 
pomoc taneční skupina z Lovosic. 

Již po několikáté nás navštívili studenti Rudolf Steiner Institutu z Německa, kteří pomohli s jarními pracemi a po-
máhali připravovat velikonoční jarmark Květná neděle včetně loutkového představení.

Hostili jsme seminář mužského kruhu Martina Švihly a strategické plánování týmu INEX-SDA. Na podzim nás na-
vštívili pedagogové ze Střediska ekologické výchovy SEVER, kteří nám pomohli se sklizní kořenové zeleniny.

Ve spolupráci s INEX-SDA jsme realizovali 2 mezinárodní workcampy.

Individuálních dobrovolníků jsme měli trochu méně než loni. Nicméně spolupráce byla plodná jak co se týká výpo-
moci v zemědělství, tak i vzájemné inspirace. 

Kateřina
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Rostliny, zemědělská sezóna

K rostlinám, které jsou svými kořeny pevně spjaty se zemí jsme letos rozvíjeli náš hlu-
boký vztah obstojně. Vypěstovali jsme skoro vše, co jsme chtěli, až na pár desítek tisíc 
rostlin, které nám v květnu zarostly plevelem a pár další drobných kiksíků:) Z hlediska 
počasí se po suchém dubnu projevil velmi deštivý květen, a pak jsme se po průměr-
ném červnu a sušším červenci s vlhkým srpnem dopracovali k docela milému září a 
potom už bylo velmi deštivo až do konce roku. Pěstovali jsme spoustu druhů zeleniny, 
například artyčoky, physális, brambory, cibuli, světelný kořen, bylo jich desítky. Také 
jsme měli na našich polích krásné květinové záhony, tulipány, narcisy, slunečnice, 
měsíček, jiřiny, mečíky a další:) V pěstování bylin jsme se také činili, z trvalek máme 
mateřídoušku, tymián, šalvěj, saturejku, pažitku, levanduli, libeček a další. Jednoletky 
u nás taky hojně rostly, třeba různé druhy bazalky, majoránka, petrželky a další. Pros-
tě rozmanitost našeho pěstování je stále rozsáhlá, a my z toho máme radost.

Jaroslav

Společenství kolem Svobodného statku na soutoku (KPZ)Společenství kolem Svobodného statku na soutoku (KPZ)

Do společenství kolem Svobodného statku na soutoku, komunitou podporovaného 
zemědělství, se v roce 2019 zapojilo přes 400 členů a jejich rodin. Společenství 
čítalo 24 skupin. Započali jsme spolupráci v Teplicích s bezobalovým obchodem Na 
hrášku, a s velkou komunitou v Dobřichovicích, která měla přes 30 členů.

Měsíčně jsme zaváželi 950 podílů a pomalu se dostáváme na hranici naší kapacity, 
ať už z hlediska času chystání a nebo nosnosti našich automobilů. 

V květnu jsme slavnostně zahájili sezónu společnou prací a obědem u nás na stat-
ku a v průběhu roku se s podílníky setkávali na Dnech otevřených dveří u nás a 
nebo navštěvovali skupiny na místě jejich působení. V létě jsme uspořádali rodinný 
workcamp, kdy nás několik maminek s dětmi poctilo svou návštěvou, a pomohly nám 
sklízet brambory, sbírat byliny a ovoce. Na sv. Valentýna jsme se zúčastnili meziná-
rodního dne KPZ, kde jsme sbírali inspiraci od farmářů z Kanady.

Kateřina



Zvířecí společenství 

V lednu jsme již téměř tradičně pořádali zabijačku našich dvou přeštických prasat. Každá pomocná ruka byla 
využita. Ještě v zimě jsme měli setkání týmu, který se o zvířata stará a vzájemně si sladili svá očekávání i mož-
nosti našich prostor. Z tohoto setkání vzniklo zásadní rozhodnutí, že chceme, aby kráva Julie měla další tele, ale 
že nemáme aktuálně kapacitu na její současné, Milušku, která už ji i tak přerostla, a kterou se nám nepodařilo 
ochočit. Z těchto i dalších důvodů jsme ji tedy na podzim poslali na porážku na ekofarmu Babiny a camphillská 
kuchyně se může těšit z velkých zásob masa.

V březnu jsme opět koupili dvě přeštická prasata, tentokrát z biofarmy Sasov, a tři kachny běžkyně z Terezína.

Velkým tématem v letošním roce byla kobyla Sympatie, kterou jsme chtěli předat do péče někomu jinému. Na-
konec však po mnoha rozhovorech a změně jejího zdravotního stavu, zůstala u nás a tedy už natrvalo součástí 
našeho společenství. 

V létě jsme na výstavě v Libochovicích pořídili 3 králíky a velkou událostí byl příchod fenky Laly. Ta zatím bydlí 
spíše na camphillském dvoře, ale postupně se zabydluje na tom statkovém s ostatními zvířaty.

Zrušili jsme chov hus, jelikož jejich volný pohyb po dvoře se jevil jako nebezpečný jak pro naše spolupracovníky, 
tak i pro návštěvy. 

V prostorech stájí jsme zprovoznili jímku, započali práci na novém boxu pro krávy a nechali udělat nová dvířka do 
prasečího chlívku.

Kateřina

4

Naše bio-zpracovna

Zpracování darů země v provizorních podmínkách v našem kulturním sále 
prodělalo velmi sofistikovanou reorganizaci. Za pomoci Hanky a naší nové 
camphillské spolupracovnice Mileny se nám podařilo zpracovat spoustu 
dobrot i pro naši komunitní kuchyň. Ohledně zpracování na prodej se nám 
podařilo vyrobit stovky ovocných sirupů a marmelád z malin, jahod, meruněk, 
bezu a dalších darů z našeho pole. Prodali jsme 2000 pytlíků bylin. Vyrobili 
jsme stovky kilo kysaného zelí. Zpracovali jsme výbornou chilli pastu.

A prostě jsme se velmi snažili přidat naší zelenině hodnotu:)

Také jsme v největším frmolu v květnu a červnu psali a podali projekt na 
biozpracovnu jako sociální podnik. Projekt jsme už dlouho chtěli podat a 
byla poslední možnost. Projekt nám ke konci roku schválili a my jej bude-
me moci v roce 2020 začít realizovat.

Jaroslav

Slavnosti 

V roce 2019 jsme se snažili oslavit všechno, co Nebe i Země přinášejí jako dary. 

Na Hromnice jsme “vyháněli to, co škodí” měděným nářadím, následně 4. února v maskách oslavili na Masopustu 
proměnlivou lidskou duši a pak započali postní období. V březnu jsme vyhodili Zimu a Mořenu. Speciálním slave-
ním prošli Velikonoce, které jsme slavili dvakrát - jednou dle Rovnodennosti a Měsíce, a podruhé dle kalendáře. 
Měli jsme velikonoční jarmark, kde byl bohatý kulturní program. Prvně se nám podařilo “oslavit” jarní prázdniny 
dětí hromadnějším výjezdem na spřátelený statek Fořt. 11.4. jsme slavnostně zasadili světelný kořen. V květnu 
jsme spolupořádali Festival Alchymistické Litoměřice, kde jsme měli poprvé stánek s občerstvením. V červnu jsme 
se zúčastnili na festivalu Waldorf 100, čímž jsme tohle jejich výročí spoluoslavili. Na svatého Václava jsme podě-
kovali za úrodu na našem Díkůvzdání všem živlům a Zemi. V listopadu jsme se zúčastnili v Kutné Hoře rozlučky 



Míly Knížka s biodynamickým světem. Běh roku uzavřela Adventní spirála, vánoční jarmark a Vánoční svátky.
K slavnostem můžeme snad počítat i slavnostní otevření obchůdku ObŽivy na konci ledna.
A oslavili jsme vodu zorganizovaním výstavy “Voda jak ji nepoznáme” v čajovně v Litoměřicích.

Katarína

Investice

V roce 2019 jsme museli řešit hlavně výměnu traktorů. Nakoupili jsme dva starší traktory skoro za třista tisíc. 
Ohledně rekonstrukcí jsme udělali drobné opravy, jako oprava jímky a drobné opravy chlívků. Vyměnili jsme fólie na 
fóliovnících. Také jsme se stali realizátory projektu kapličky, která stojí na naší parcele bývalé stodoly. 

Jaroslav

Finance

Naše příjmy letos byly velmi nadprůměrné. Byl to rok s největším obratem v naší krátké historii:) Bylo to hlavně díky 
příjmům od našich komunit podporující naše zemědělství.Také obrat ve velkoobchodu se trošku zvednul a příjmy 
z našeho eshopu také. Prostě díky pěkným výnosům našeho pole se nám podařilo sezónu ustát a zase o kousek 
posunout. Na závěr roku jsme mohli i vyplatit mimořádné odměny našim spolupracovníkům. 

Jaroslav

Orgány Svobodného statku na soutoku, o.p.s.:

Ve Správní radě statku působili:

Peter Veselý, Kateřina Šimková a Katarína Králiková, 

kteří byli v roce 2019 znovu jmenováni Camphillem na soutoku, z.s. jako zakladatelem pro další 3 roky. 

V Dozorčí radě od roku 2018 působí:

Alena Malíková, Milouš Načeradský a Lukáš Rudolfský.

5

Poděkování
Děkujeme lidem a organizacím, kteří nás podporují a myslí na nás s Láskou. 
A děkujeme kusu Země, který nám dává úrodu, a o který se můžeme s Láskou starat.



FINANČNÍ ZPRÁVA 

Svobodný statek na soutoku, o.p.s. 

 2019 2018 2017 2016 2015

VÝNOSY 6424 098 6370 827 5144 499 4217 441 4787 057

Prodej velkoobchod 2030 839 1764 000 2457 980 2162 394 3067 852

Prodej bedýnky 956 947 916 000 816 713 605 205 504 383

Prodej KPZ 2596 759 2072 000 1509 378 901 781  0

Dotace 294 908 820 616 203 012 370 977 608 174

Dary 378 601 658 000 1 185 13 919 605 389

Ostatní 166 044 140 211 156 231 163 165 1 259

 

NÁKLADY 6129 710 6367 294 4878 661 4444 103 4493 111

Mzdy 1721 602 1336 107 1180 996 1258 597 1036 466

Osivo a sadba 653 219 811 000 680 041 596 122 423 509

Nákup zeleniny 636 507 718 590 541 291 425 630 348 760

Spotřeba materiálu 937 029 1770 103 958 812 710 132 647 492

PHM (naft a) 253 362 173 000 179 271 197 144 179 659

Služby 1401 718 926 293 1039 188 860 468 1601 762

Odpisy 229 584 200 334 245 843 298 495 215 255

Ostatní 296 689 431 867 53 219 97 515 40 208

VÝSLEDEK 294 388 3 533 265 838 -226 662 293 946








